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Foreword 
 
Mandaitivu, Allaipiddy, and Mankumban (M-A-M) are three 
adjacent villages off the coast of Jaffna in the Northeast of Sri Lanka 
where at least 70 young men disappeared during the year 1990.  
 
Our aim in writing this report is to find answers to the 
disappearances in the M-A-M villages. We ask the United Nations 
and the international community to help the parents who have been 
searching for these answers for the past fifteen years. 
 
We believe that this Human Rights violation can be easily remedied 
in the current socio-political climate. We hope the international 
community will take up this appeal to find the answers on behalf of 
the parents involved. 
 
 
NESOHR Team                    nesohr@hotmail.com  
November 2005                      www.nesohr.org  
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He kept looking behind andHe kept looking behind and  

cried “amma, ammacried “amma, amma” 
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From eight families more 
than one member has 
been taken. From one 
family three members has 
been taken. 

1. Introduction 

Between August 23rd 1990 and September 
25th 1990, the Sri Lankan military detained 
hundreds of young men from the 
neighbouring villages of Mandaitivu, 
Allaipiddy, and Mankumban (M-A-M). At 
least seventy of those young men have not 
been heard from since. 

The three villages, Mandaitivu, Allaipiddy and Mankumban, are situated 
just across the Dutch Fort in Jaffna. From here the Sri Lankan military 
launched its operations (see map on back cover). The majority of the 
people in the M-A-M villages were farmers, fishermen and toddy tappers. 
Prior to 1990 it was economically prosperous. Given that there were only 
about 800 families living in these three villages the impact of the incident 
on the villagers is substantial.  The above two dates are engraved deeply in 
the psyche of the three villages. 

For fifteen years the families have been searching for their loved ones. 
Eventually their search led them to us, at the NESOHR inquiry team. We 
spoke to 41 families who have lost 50 family members. From eight 
families more than one family member had been taken. In one family three 
family members had been taken. 

 
2. The Base List  

We were presented with a list of names of the disappeared that had been 
produced soon after the incident by the Assistant Government Agent 
(AGA) for the area concerned. In this list there is a total of 70 names. The 
original list was divided into three parts for the people from the three 
different villages. In the list we have marked these as MT01 to MT28 for 
the 28 names from Mandaitivu, AP01 to AP32 for the 32 names from 
Allaipiddy and MK01 to MK10 for 10 names from Mankumban. This 
adds to the original 70 names.  

We were also presented with another list of 22 names. There were three 
new names in this list. We have included these three names in our list as 
AP33+, AP34+ and MK11+.  

In addition when families told us about other members of their family who 
were affected we have added them to the list and marked with an “n” to 
indicate new. These are MT29n to MT32n; AP35n to AP39n; and MK12n 
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to MK13n.   

Three people, MT12, AP31 and AP32, in the original AGA list of 70 
names disappeared in different circumstances and we have marked them 
with a “-”.   We have also marked those families whom we have not been 
able to meet with a “*”. 

 

Base List of M-A-M disappearances in 1990 with additions 
of serious violations in the same families 

Notes on the markers in the following base list 
 

+    Those who should be but not in the AGA list        
 n   Family members not in the list and seriously affected;     
*   This commission has not contacted these families;      
 
MT = Mandaitivu;  AP = Allaipiddy;   MK = Mankumban 

 
ID.No  Same     Name      Age at    Ward Date     Place of  

 family            Disapp    No  of Disapp  Disapp 
01.  MT01  f1  S Vijeyaratnam     23   3   25-08-90  PhilipNeri 
02.  MT02  f1  S Sugirtharatnam    19   3   23-09-90  MK Schl 
03.  MT03  f1  S Premaratnam     16   3   23-09-90  MK Schl 
04.  MT04      T Iruthayarasa      26   4   25-08-90  PhilipNeri 
05.  MT05     S Selvanayakam    26   4   25-08-90  PhilipNeri 
06.  MT06     C Vimalathas      20   4   25-08-90  MK Schl 
07.  MT07  f2  Anthony Robert     19   4   25-08-90  PhilipNeri 
08.  MT29n  f2  V Balaraja         39   4   xx-02-91  Vavuniya 
09.  MT08     K Peterpaul        17   3   25-08-90  MK Schl 
10.  MT09     S Suwakeempillai   30   4   25-08-90  PhilipNeri 
11.  MT10     A Alagaraja       19   4   23-09-90  Philipneri 
12.  MT11*     P Sathyapalan      34   7   23-09-90  MK Schl 
13.  MT12-     Charles A Annathas  27   5   13-11-90  At Sea 
14.  MT13  f3  Alampin Robert     18   4   25-08-90  PhilipNeri 
15.  MT30n f3  Anton Asillas      25   4   25-08090  Shot dead  
16.  MT14     Wilfred Thevarasa   26   5   23-09-90  MK Schl 
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17.  MT15     P Kanthalingam     24   2   25-08-90  MT Kovil 
18.  MT16     S Aravinthan       20   7   26-08-90  MT Kovil 
19.  MT17     R Suthaharan       20   7   25-08-90  PhilipNei 
20.  MT18  f4  T Sathanantharasa   20   2   23-09-90  MK Schl 
21.  MT26  f4  M Thavaseelan      24   2   25-08-90  MT 
22.  MT19*     T Balarathnam      20   1   06-09-90  AP 
23.  MT20     S Vijibalan        21   2   06-09-90  AP 
24.  MT21*     T Saddanatharpaillai  28   1   26-08-90  MT 
25.  MT22     R Vipulananthar    30   2   25-08-90  AP 
26.  MT23*     S Sathyaseelan     29   2   25-08-90  MT 
27.  MT24     S Ratman Jeyaseelan 23   3   25-08-90  AP 
28.  MT25  f5  N Kuhanantharasa   24   1   06-09-90  AP 
29.  MT31n  f5  N Satchithanantharasa 24   1   xx-xx-86  Beaten 
30.  MT27  f6  S Anpalakan       19   3   25-08-90   PhilipNeri 
31.  MT32n  f6   Thaveethu Benjamin  25   3   xx-10-92  Shot  
32.  MT28     T Raveenthiran      21   8   23-09-90  MK Schl 
33. AP01*     S Sivapalan        19   1   25-08-90  PhilipNeri 
34. AP02*     S Sivakumar       19   1   25-08-90  PhilipNeri 
35.  AP03      S Lingeswaran       21   2   25-08-90  PhilipNeri 
36.  AP04   f7  T Gnanenthiran     20   3   25-08-90  PhilipNeri 
37.  AP25   f7  T Arulnesan       22   3   23-09-90  MK Schl 
38.  AP05*     R Muruhananthan   21   3   25-08-90  PhilipNeri 
39.  AP06      P Pathmarasa      20   1   25-08-90  PhilipNeri 
40.  AP07*     R Raveenthiran     20   2   25-08-90  PhilipNeri 
41.  AP08   f8  Michael Sylvister    32   2   25-08-90  PhilipNeri 
42.  AP09   f8  Anthony Arokyarasa  23   1   25-08-90  PhilipNeri 
43.  AP10      Yesuthasa             3   25-08-90  PhilipNeri 
44.  AP11*     S Sivabalasingam    28   3   25-08-90  PhilipNeri 
45.  AP12      K Piramatheeswaran  22   1   25-08-90  PhilipNeri 
46.  AP13      K Balasingam      30   3   25-08-90  PhilipNeri 
47.  AP14      A Jeyaseelan       23   2   25-08-90  PhilipNeri 
48.  AP15*     S Raveenthiran     22   2   25-08-90  PhilipNeri 
49.  AP16*     M Sinthanthurai     35   2   30-08-90  PhilipNeri 
50.  AP17      Nobert Ramesh     19   2   25-08-90  PhilipNeri 
51.  AP18      S Selvanathan      21   2   25-08-90  PhilipNeri 
52.  AP19      S Sivaruban       16   3   25-08-90  PhilipNeri 
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53.  AP20      S Ranjithkumar     15   2   25-08-90  PhilipNeri 
54.  AP21      K Rasasekaram     21   2   25-08-90  PhilipNeri 
55.  AP22   f9  Pathinathar Dias    22   2   25-08-90  PhilipNeri 
56.  AP35n  f9   Pathinathar Senyute  27   2   xx-05-90  Near Fort 
57.  AP23*     T Santhalingam     20   1   23-09-90  MK Schl 
58.  AP24*     T Simon          20   2   23-09-90  MK Schl 
59.  AP26      Y Edward         21   2   23-09-90  MK Schl 
60.  AP27   f10 T Selvaratnam      25   2   23-09-90  MK Schl 
61.  AP2 8   f10 T Arokyanathan     23   2   23-09-90  MK Schl 
62.  AP29      Madutheen Antonit  21   2   23-09-90  MK Schl 
63.  AP30*     S Mahendran       20   2   23-09-90  MK Schl 
64.  AP31-  f11 V Anton Arulthas    26   2           Nochikadu 
65.  AP32-  f11 V Donbosco       19   2           Nochikadu 
66.  AP33+*    N Yesuthas        28   3   25-08-90  PhilipNeri 
67.  AP34+  f12 George Sylvister    20   2   23-09-90  MK Schl 
68.  AP36n  f12 S Thruchelvam 
69.  AP37n     Nicholas Dias Edwin 17   3   17-07-96  Araly 
70.  AP38n     Michael Stanis      19   2           At Sea 
71.  AP39n     P Varothayanathan   18   2   05-02-93  At sea 
72.  MK01*    T Yogarasa        18   4   25-08-90  MK Mosq 
73.  MK02*    T Rajkumar       32   4   26-08-90  MT Templ 
74.  MK03*    P Jeyachandran     18   4   25-08-90  PhilipNeri 
75.  MK04  f13 K Indrakumar      21   4   23-09-90  MK Schl 
76.  MK05  f13 K Vijayakumar     19   4   23-09-90  MK Schl  
77.  MK06  f14 T Suntharalingam    24   4   25-08-90  PhilipNeri 
78.  MK12n  f14 T Rathakrishnan                   Shot dead 
79.  MK07  f15  Jeyakumar       22   4   25-08-90  PhilipNeri 
80.  MK13n f15  Uthayakuar 
81.  MK08*    S Arulnesan       28   4   25-08-90  PhilipNeri 
82.  MK09*    P Thavam         18   4   23-09-90  MK Schl 
83.  MK10*    N Ratnasingam     45   4   09-09-90  MK Schl 
84.  MK11+*   P Sathyeswaran         4   23-09-90  MK Schl 
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3. The Background 

The Tamil youth militancy over a period of 10 years prior to this incident 
has created many rebel groups. Besides the LTTE, there were, TELO, 
PLOTE, EPDP, EPRLF and EROS, as well as a few other smaller groups. 
LTTE by now has gained the recognition as the leading group.  

By mid 1990 when the M-A-M disappearances happened, the civil war in 
Sri Lanka was coming close to a decade long. Just prior to this the Indian 
military intervention in the Northeast of Sri Lanka, that lasted three and a 
half years, has ended when the Indian military withdrew in the beginning 
of 1990.  

During the Indian intervention and the subsequent war between the Indian 
military and the LTTE, all the other Tamil militant groups except a small 
splinter group from EROS were helping the Indian military against the 
LTTE. This cooperation of the other militant groups with the Indian forces 
has continued as cooperation with the Sri Lankan forces after the 
departure of the Indian military. 

One particular militant group, the EPDP, and its leader Douglas 
Devananda figures prominently in the stories of families of M-A-M 
disappearances whom we have met. Douglas Devananda and his group 
EPDP subsequently became a political party. Douglas Devananda the only 
EPDP member in the current parliament is a coalition partner with the 
government. President Kumaratunge has appointed him as a Cabinet 
Minister for Ministry of Rehabilitation of Northeast. It is also worth noting 
the votes gained by EPDP in the last two parliamentary general elections 
in Appendix I.  

 

4. The Roundups 

The two affidavits in Appendix A1 and A2 describe in precise detail the 
events surrounding the roundups. The affidavits refer to 28-08-90 and 23-
09-90. Hundreds of families had taken refuge in churches, temples and 
mosques after instruction from the military. On 28-08-90 close to 500 
young men between the ages of 15 and 45 were taken away from the 
PhilipNeri’s church in Allaipiddy. This is the imagery created by the 
narratives of the families. 
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The entire village took refuge in the church. The army came and rounded 
up hundreds of able-bodied men and took them away, tied together. The 
women screamed and ran behind, begging the army to leave them. The 
army threatened the women with guns, shot over their heads and 
physically beat them back. Meanwhile, the army instructed the children to 
recite, “We do no want Tamileelam”.  

Most of the men were later released little by little over a period of 10 days 
or so. Two young men from two different families that are also searching 
for another missing young man from the base list were shot dead by the 
army during this same period by the military. Please read the two cases in 
Section 13 one told by a sister Albosamma in case MT13 and another by 
brother Thanabalasingam in case MK06. 

Again the army 
arrived early in the 
morning on 23-09-
90 to a school and a 
Pillaiyar temple in 
Mankumban where 
the people were 
told to go. People 
were still asleep. 
The armed men hit 
the sleeping young 
men on the head 
and ordered them 
to get up. Sisters gave their babies to their brothers to hold in the hope that 
it will save their brothers. The story repeats.  

Less than two months after this second roundup the entire military camp 
disappeared from the villages together with around 70 young men.  

 

5. The Douglas connection 

All the families speak of the presence of Douglas Devananda and the late 
army commander Denzil Kobbekaduwa at the site. Families also speak of 
the assurance given by Douglas Devananda to the families that their 
children will be safe. The Jesuratnam family who are looking for three of 
their sons have the most detailed story to tell about the role of Douglas 
Devananda in this disappearance.  
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They met Douglas Devananda in the first week of June 1991. He got the 
particulars and then told them that he will go to Anuradhapura and will 
inform the family. The family went to Anuradhapura about ten times 
between 1991 and 1992 to meet Denzil Kobbekaduwa and succeeded in 
meeting him five times. When the family contacted Denzil Kobbekaduwa 
on 17th June 1991, he asked the family whether they have contacted 
Douglas Devananda about their children. Again on 13th May 1992 
Kobbekaduwa told them that he would visit the islands of M-A-M and 
after that he will show the children to the family. They met Douglas again 
on 25th June 1992 when he assured them that he would speak to the family 
after a visit to the islands of M-A-M.  

The family was called by the 1995 Presidential Commission of Inquiry. 
Theirs is the only family from the list that managed to attend the inquiry. 
This is because they were in Colombo and managed to get a date in 
Colombo. All the other families were displaced to Vanni during the period 
of the inquiry and were not contactable due to the communication and 
transport difficulties under the war situation. This family’s inquiry was 
held on 12th June 1996. At the inquiry the three commissioners instructed 
the family to ask Douglas Devananda about their children. They also 
promised to inquire from Douglas Devananda and inform the family but 
the family did not hear anything from the Commissioners after that.  

This family also claims that when they appealed through Miss Maheswari 
Velayutham to the Ministry of Rehabilitation she has told the family that 
one or two people are with EPDP and the rest are in army camps, working. 
Later in March 2004 she denied that she said this. 

Below are some excerpts about the role of Douglas Devananda in this 
affair from what other families have told us. 

S Ratman Jeyaseelan’s  (MT24) brother-in-law says, 

My mother-in-law (Ratman’s mother) and I went and spoke to Douglas 
Devananda. We asked him to release Rattu since he is a boy who does not 
have a father. Douglas said “He is a good child and we will not do 
anything to him. We are keeping him only to transport water”. ... Rattu’s 
van is sandalwood colour. After that whenever I see the van at a distance I 
run towards it. When I go there Douglas Devananda will be there. They 
will be transporting water. When Rattu’s mother is there she will beg for 
Rattu’s release. Douglas will say “Amma why do I need your boy. I will 
keep him until we capture the Fort and then I will release him”. 

S Lingeswaran’s  (AP03) brother Lingavasan says, 
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On the fourth day they broke the ration shop and took rice and other stuff 
and told us to cook and eat. Douglas Devananda came. He looked very 
young. He read the list and he released my second brother. One 
commander who was good to me inquired me and released me. My older 
brother was not released. Douglas said that they inquired everywhere and 
that they cannot find him”. 

K Rasasekaram’s (AP21) father says, 

“They took my younger son as well and released him on the fourth day. I 
asked Douglas when we were standing at the Allaipiddy junction. I told 
him that if he needs people for help I will come and to let my son go. They 
were giving welfare on the road. About 15 or 20 days after our children 
were taken he said that they are all there. We heard that they were taken 
to Manalaru”. 

S Jeyakumar ‘s (MK07) sister Vimaladevi says, 

“Douglas came. We begged and cried to him. He told us “Amma your 
boys are not with the army. We are keeping them. We will let them go 
soon”. His men then gave rice and other dry rations to us at the junction. 
We told them that we do not want anything and to just give us our children 
back. To this he consoled us by saying, “Amma did I not say that they are 
with me. Why are you still asking? I will relax when I give them back to 
you. I will give them before the 24th of next month”.  We were confident 
that our boys would be released. So we took the rations and went back. 
This happened 2 or three times. ... Army was in the Fort. We heard that 
when those army came they killed all our boys.  Once we asked Douglas 
at the junction about this and he said, “Amma I took the responsibility. 
They will not do anything to them. Do not worry”.  

 

6. The Search – Inquiry No 1 

The Jesuratnam family (MT01-MT03) made their own private inquiries 
through contacts in the various prisons. They received the two letters in 
Appendix B1 from two prison guards. A prison guard who was working in 
the Trincomalee CCMP jail wrote the first letter to another prison guard 
Pathmanathan. Pathmanathan wrote the second letter to Jesuratnam, 
attaching the first letter. The first letter lists the names of six young men in 
the base list and says that they with 80 others were in the CCMP jail on 
14th August 1992. The courts released many of these men. However, these 
men were then taken to the Fort and then transported to Colombo by ship.  
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The second letter directs the Jesuratnam family to go to the Human rights 
Task Force office. Jesuratnam family says that they did go to this office. 
When they went Souza was the person in charge. After listening to the 
family and seeing the letters Souza contacted the CCMP jail in 
Trincomalee and confirmed that the six young men were indeed in this jail 
on the specified date.  

The 1995 newspaper 
report in Appendix B2 
repeats the story of the 
Trincomalee jail and says 
that the young men were 
taken to Manalaru army 
camp. The report quotes a 
human rights body as the 
source of the information. 

The 1992 newspaper 
report in the Tamil daily 
Veerakesari in Appendix 

B3 refers to a question and answer in parliament. It refers to the 70 names 
in the base list.  In response to a question from the floor the then Prime 
Minister D B Wijetunge has said that everyone except six people who 
were taken in from the M-A-M villages have been released and the six are 
being kept in Vavuniya and Palaly military camps. 

Also of importance is a comment made by the chief of all three forces 
Hamilton Vanasighe to the Jesuratnam family in Colombo. When 
Jesuratnam visited him looking for their three sons, Hamilton Vanasighe is 
supposed to have checked a list on the computer and told Jesuratnam that 
the names of their children will not in the army list. 

 

7. The Court case – Inquiry No 2 

Families received letters from the Free Legal Aid service offering aid if 
they wish to take the case to the courts. Most families were not in a 
position to even take up this offer because families needed to travel to 
Colombo to receive this.  

One family, parents of Suthaharan (MT17) took a case to the high courts 
in Colombo demanding their son be brought to the courts. This is what 
Suthaharan’s mother Vasanthaladchumy says dismissively about the court 
case. 
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“There were seven sittings of the courts on his case. After the last hearing 
they told me that they would write to us about the next stage. By this time 
it was 1994 and there was the change of government. We never heard 
from the courts after that. His court case identification is 
Court208/Case37”. 

A newspaper report of the case filed by this family can be found in 
Appendix C1. 

 

8. The ICRC – Inquiry No 3 

The M-A-M disappearances perhaps is the first set of cases that would 
have been handled by ICRC in Sri Lanka because ICRC started their 
operations in Sri Lanka in 1990. All the families of M-A-M 
disappearances made entry 
with ICRC about their 
son’s disappearance. In the 
letter written by 
Suthaharan’s (MT17) 
family they point out to 
ICRC about one man who 
was taken in during 1990 
and was missing for 11 
years and then surfaced. 
See the letter in Appendix 
D1.  

ICRC appeared to have initiated an inquiry or meeting in 1995. Some 
families had telegraphs to their address in Vanni where they were 
displaced asking them to attend the inquiry. They however, could not 
attend the inquiry in Vavuniya due to transport difficulties.

Also given in Appendix D2 and D3 are two typical letters written by 
ICRC to the families saying that they have not succeeded in locating 
their loved one. 

ICRC has recently contacted all the families in their list with the 
standard letter in Appendix D4 asking their permission to publish the 
names of their missing loved one. 
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9. The Amnesty International – Inquiry No 4 

ICRC appeared to have informed Amnesty International (AI) about 
the M-A-M disappearances. ICRC has also requested from the 
families photos of the disappeared persons to be sent to AI. Many 
families had with them letters sent by AI members from different 
western countries which also referred to the photos that were sent to 
them. The letters expressed sympathy and support and some assured 
the families that they will try and locate their missing loved one. 
Two letters from an AI member from Netherlands to 
Selvanayagam’s (MT05) family is given in Appendix E2. Some 
other addresses from which similar letters were received by the 
M-A-M families are given below. 

1. German AI member letter from, Ingrid Stiepher, Steigenster, 
11a, 84585, Sulzbach, Rosenberg to Wilfred Thevarasa’s 
(MT14) family. 

2. Britain AI member letter from 34, Hillview road, 
Portchester,Fareham, Hampshire, P016 8DB to Ratman 
Jayaseelan’s (MT24) family. 

3. Dutch AI member letter from M Van Spanje-Bruning, 
Vierde Rompert 75, 5233 GA, Hertogenbosch to 
Kuhanantharasa’s (MT25) family. 

4. New Zealand AI member letter from Robert Jones, 110, 
Carlton Aveneue, Wanganui to Lingeswaran’s (AP03) 
family. 

NESOHR inquiry team noticed the high expectations that the 
families placed on these letters that came from “overseas” assuring 
them that their loved one will be found. No doubt the AI members 
who wrote those letters also thought that they were doing a minimal 
service for the families in distress. Are the organizations in the 
middle, namely ICRC and AI doing a service, by putting the two 
innocent people in two distant places in contact with each other?  

AI also seemed to have issued a report about the disappearance of 
five people. NESOHR has not been able to locate this report. 
However, a newspaper report in Appendix E1 refers to this AI report 
and lists the five names reported by AI. Why AI listed only five 
names remains a mystery.  
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This AI report identified five people who disappeared from the 
Allaipiddy Pillaiyar temple. Of these the first three names are in the 
base list used by NESOHR. The last two names, Ramasamy 
Ravichandran, and Thirunavukkarasu Ravikumar, are not in the 
base list. 

It is clear that AI had full knowledge of the incident as early as 
1991-92. During this period, Jaffna including the M-A-M areas was 
under LTTE control. Travel to Jaffna from Colombo was possible. 
The presence of ICRC that was in possession of the full details of 
the disappeared and contact information of the families would have 
made the preparation of such a report an easy task. Yet there appears 
to be no substantive report by AI on this incident. It is worth 
contemplating the reason for this. 

 

10. The Family appeals – Inquiry No 5 

Families wrote to the two presidents who held the office from 1990 
to date. Nothing substantial was received from the Presidential 
office except an acknowledgement. During President 
Kumaratunge’s period the responses referred to the upcoming 
commission of inquiry. Some samples of the responses are in 
Appendix F. President Premadasa met three parents in person in 
Vavuniya raising their hopes and this were reported in the 
newspapers. 

Typical letters written by parents to the three presidents are in 
Appendix F1 and F2. One response from the President’s office is 
given in Appendix F3 and in other responses from the President’s 
office in 1995 the upcoming commission of inquiry was promised.  

Parents wrote tirelessly to the army commanders seeking the return 
of their sons. A sample letter to the army commander is in Appendix 
F4. A reply from the Operational Head Quarters to one family 
saying that the army did not take their son is in Appendix F5. 
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Jesuratnam family is the only 
family that did manage to 
attend an inquiry in Colombo 
where they were told to 
contact Douglas Devananda 
about their three missing 
children. 

11. The Commissions – Inquiry No 6 

In 1991 a Commission of Inquiry 
was initiated for the “Involuntary 
Removal of Persons”. The 
commission had given 
identification numbers starting 
with “IRP” for the cases they 
inquired into. One letter from this 
commission is in Appendix G1. 
This tells the family that the 1990 
disappearance does not come under the terms of reference of this 
commission. Appendix G2 is a letter to one family from this 
commission requesting them to fill a form. There was no further 
communication from this commission to the families. 

About 13 families mainly the Mandaitivu families went to Colombo 
in 1992 to attend an inquiry by the Civilian Data Service, Essential 
Services Commissioner, in Alfred House Garden. Families have not 
heard from this inquiry at all. 

The next commission of inquiry was appointed in 1995 to 
specifically inquire the disappearances in Northeast. Appendix G3 is 
the typical letter and Appendix G4 is the form received by the 
families. However, as the war resumed almost all the parents in the 
M-A-M disappearance could not attend the hearings in Colombo. In 
fact most of them were displaced from their homes and were in 
Vanni (LTTE controlled area) when this hearing was conducted in 
Colombo. As mentioned in Section 4, Jesuratnam family is the only 
family that did manage to attend an inquiry in Colombo where they 
were told to contact Douglas Devananda about their three missing 
children. 

Then in 1998 M C M Iqbal was given the job of completing this 
inquiry and two sample letters from him to the families are given in 
Appendix G5 and G6. Many families who were still in Vanni at this 
time could not attend even this inquiry. Those who did attend were 
all sent certificates like the one in Appendix G7. This certificate 
specifies that the person cannot be traced. This certificate states that 
it is issued to satisfy the requirement under the 1998, 58th, death 
certificate registration (temporary arrangement) law. This law was 
temporarily in place in order to facilitate the issue of death 
certificates for those people who have been missing for many years.  



 14  

The law lapsed in December 2001. This is prior to the signing of the 
ceasefire agreement between the LTTE and the government. Thus 
the period during which this law was in force was 1998-2001. This 
was a period of very high intensity war and the government would 
have been aware that many civilians living in the LTTE 
administered regions were unable to make use of this temporary law 
that facilitated the issue of death certificates. Lawyers in Jaffna have 
told NESOHR that they have many cases of disappearances whose 
families are unable to obtain death certificate because the temporary 
law lapsed in 2001, when these families were still displaced in 
Vanni. 

Accessibility to the reports by the Presidential Commissions of 
Inquiry into involuntary disappearances is highly limited. NESOHR 
encountered problems in getting access to these reports. This 
problem of accessibility was also noted in the report by UN 
Working Group on Involuntary Disappearances which visited Sri 
Lanka twice in the 1990’s. The Working Group noted that these 
reports are not available in the libraries. NESOHR discovered that 
they are not available even in the SLHRC branch in Jaffna where 
large number of people have disappeared. Indeed when we contacted 
the Sri Lankan Human Rights Commission (SLHRC) branch in 
Jaffna to ask if they had the PCI reports on disappearances they said 
they did have the report. We made a special trip to Jaffna to view the 
report only to find that it was the very limited report by the SLHRC 
described below and not the PCI report mentioned in the UN 
Working Group report.  One can see that even the officers at 
SLHRC were not sufficiently aware of the PCI reports to be able to 
distinguish between those reports and the SLHRC report. 

 

12. The Committee of Sri Lanka HRC – Inquiry No 7 

Sri Lanka Human Rights Commission (SLHRC) appointed a 
committee in December 2002 to investigate the disappearances in 
Jaffna during the period of 1990-1998. Although the period covered 
by this committee is claimed to be from 1990 to 1998 and the 
M-A-M disappearances was during this period, the mandate of the 
SLHRC committee was limited to inquire only into the 
disappearances in three lists. The Guardians and Parents of the 
disappeared people in North provided list one. The Displaced North 
Muslims Organization provided list two and list three is the list of 
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complaints received by the Jaffna branch of the Sri Lanka Human 
Rights Commission. Their report was published in October 2003. 

A close look at the cases inquired into by the committee of SLHRC 
shows that it includes only some of those disappeared in period from 
1996-1997. These cases were most likely mainly from the list 
provided by the Guardians and Parents of those Arrested and 
Disappeared. The list given by the Displaced North Muslims 
Organization includes Muslims disappeared in 1990. All other 
disappearances in Jaffna during this period from 1990-1998 are 
ignored by this committee’s inquiry. Given this, the period specified 
in the committee’s mandate appears to have been chosen for the sole 
purpose of including the disappearances of the Muslim people in 
Jaffna in 1990.  

The NESOHR team investigating the M-A-M incident and the 
families concerned searched in vain for the names of their loved 
ones in this committee’s report.  

 

13. The Follow-ups – Inquiry No 8 

Some families contacted the Sri Lanka Human Rights Commission 
(SLHRC) three years ago when they opened the office in Jaffna. 
They have some responses from SLHRC, but none has given any 
definitive answers to the families. One response is in Appendix H1.  

The District Secretariat (Kachcheri) has sent forms to the families 
within the last three months asking what they would like. Many 
parents expressed anger for the way the question is posed to them.  
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14. Families of disappeared  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

S Vijeyaratnam,  S Sugirtharatnam, and S Premaratnam (MT01, 
MT02, MT03) are children of Jesuratnam and Tharmaranee. All three 
children were taken away on the two infamous days. Understandably the 
parents have pursued relentlessly to locate their three sons. They are the 
first family to approach NESOHR with the case and forced NESOHR to 
deal with it.  

Vijeyaratnam their eldest son was aged 23, their second son 
Sugirtharatnam was aged 19 and their third son Premaratnam was aged 17 
when they were taken away. Vijeyaratnam was awaiting the results of his 
application for University entrance and after his disappearance the letter 
admitting him to a course at Jaffna University arrived. Other two sons 
were still studying at St Patrick’s School in Jaffna. The army on 25-08-90 
took all three sons. The two younger sons were released the following day 
and taken again on the other infamous day of 23-09-90. 

The multiple displacement of the family is typical of all of the families we 
spoke to. The Jesuratnam family moved from the Allaipiddy Philip Neri’s 
church, where their eldest son was taken and never returned, to 
Mankumban school where their other two sons were taken and never 
returned. With the rest of their family of one remaining boy and three girls 
they moved to the Chaddi church. From there they were displaced to 
Jaffna in May 1991. Then with the mass exodus in October 1995 they 
moved to Chavakachcheri and from there to Mulangavil in Vanni in a 
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week. From there they moved to Madu church in 2001. They returned to 
Mandaitivu in 2002. 

 

T Iruthayarasa (MT04)  was aged 26 when he was taken away. He is the 
son of Thiraviyarasa who is the brother of Jesuratnam mentioned above. 
Thus Iruthayarasa is the first cousin of the three boys mentioned above 
who have been taken away. His occupation was fishing. His sister 
contacted NESOHR. He is the only boy in the family and the distraught 
parents are living out their last days at the Madu church in Mannar. 

 

 

S Selvanayagam (MT05) was 25 years 
old when he was taken away. He was 
fishing for his livelihood. His mother 
Reetamma met the NESOHR inquiry 
team. She had four children, two boys and 
two girls. The eldest daughter was already 
married at the time of this incident. 
Selvanayagam is the second eldest. His 
younger sister joined LTTE soon after 
Selvanayagam disappeared. His father 
died in 1997. Mother Reetamma says, 

“They took my son-in-law as well and he 
was released the next day. He said that he saw Selvanayagam at the 
Aluminium factory drinking water (cries). Next day I went with the other 
parents to see the army. My husband is sickly, therefore I went everywhere 
to search and complain. Douglas Devananda was at the Aluminum 
factory. We pleaded, begged and screamed to let our children go. They 
said they are keeping our children in Mandaitivu. Douglas kept saying 
that he will release them tomorrow. In reality they had no plans to release 
our children.  

My son was 25 when he disappeared and he looked like a prince. When he 
was young he got sick a lot and I took him everywhere for treatment. It 
would have been easier to bear it if my son died of illness. 

I cried to the army that my son is the only one who can take care of my 
family. My son wanted to give his sister away in marriage and give her a 
good life. Once he went the entire family was broken and destroyed. 
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Once, when I was at the Urkavalthurai AGA office, to get widow’s 
welfare, one girl who works there advised me to go to Douglas 
Devananda for good widow’s welfare. I told her that I might put a white 
cloth at a street junction and accept the money passers by may put on the 
cloth but I will never go to Douglas. The girl did not say anything after 
that”.  

 

C Vimalathas (MT06)  was aged 22 when he was taken away. He is also 
a cousin of the Jesuratnam boys mentioned above. He is the son of 
Varaprakasam Christopher and Indranee. His father Christopher says, 

“Both my children Vijakumar and 
Vimalathas were taken by the army 
from Philipneri’s church. 
Vimalathas came back the next day 
but Vijayakumar didn’t. By then we 
have moved to Mankumban. I cried 
in front of mother Mary and waited. 
Vijayakumar came back on the 13th 
day. He kept asking his mother, 
“Amma we should not stay here. 
Let us go somewhere else”.  But 
there was no way of getting out of 
there and we did not have the 
means either. We did not even have 
a change of clothes. We left 

everything and ran away. People collected clothes from homes and 
distributed to us. They also gave us some food items and we started 
cooking. On September 23rd Vikayakumar my eldest son is with me at the 
west end of school and Vimalathas is with his mother at the east end. 
Army came to the east end in the morning and knocked the boys who were 
sleeping on their head and said “getup getup” and took them away 
including my boy. All the mothers started crying out loud and screaming. 
Army warned them with the guns. Mothers got frightened and stayed 
behind in the Palmarah yard and were crying aloud. 

My home is destroyed. Living is very hard. We complained to everyone 
who would listen to no avail. ICRC asked us to send photos to London. We 
got letters from London. It said that they would find our boys very soon. I 
was looking for a photo to give to you. My children have hidden it from us 
parent to save us the trauma of looking at the photos. (cries)”. 
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Anthony Robert (MT07) was 19 when 
he was taken away. He was a student 
studying at St Charles Mahavidhyalam 
school in Jaffna. He has just sat his GCE 
OL test. Principal’s letter is provided in 
Appendix A4. He was living with his 
parents and brother at the time of the 
incident. Both brothers were taken in 
from the PhilipNeri’s church. Younger 
brother Jeyathasan was released in a few 
days. Their father died in 1991 January a 
few months after the disappearance of his 
son. Their mother died recently. The 
eldest son of the family was working in 

Colombo at the time of the incident. Eldest son’s father-in-law V Balaraja 
(MT29n) disappeared while travelling from Jaffna to Vavuniya in 
February 1991. He is a businessman and he was going to Vavuniya to 
purchase stock. The last reported sighting of him was at the Madu temple 
in Mannar where he stayed before proceeding to Vavuniya. 

 

 

K Peterpaul  (MT08) was 17 years old 
when he disappeared. He was a student at 
St Patrick’s school in Jaffna. His father 
Sebasti Iruthayanathar says, 

“They said they will release him in a 
month. We have gone everywhere and we 
are exhausted. We got a letter saying my 
son is not in their detainee list and we must 
get the death certificate and obtain the 
compensation. I told them to get lost. We 
did not get any reply to all the complaints 
we lodged everywhere. We hoped that 
almighty will give our child back but we 
are losing hope now. We hear a lot of 

stories about the whereabouts of our boys”.    
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S Swakeempillai (MT09) was 30 years old 
when he was taken away. His wife Selineyutsa 
was three months pregnant at that time. She 
spoke to the NESOHR inquiry team. 
Swakeempillai was fishing for their living. His 
wife has survived and raised their daughter by 
selling food that she cooks at home. 

 

 

 

 

 

Augustine Alagaraja (MT10) was 18 
when he disappeared. He is the third child 
of Augustine and Amalaseeli. They have 
six children. Alagaraja was studying at 
school. His mother Amalaseeli says, 

“When the army came in 1990 we were 
very scared. In 1986 they came in a boat 
and killed 31 people in Mandaitivu. At that 
time we all walked through sea and ran to 
Allaipiddy. We stayed in the church for 
two days before returning to Mandaitivu.   

In 1990 we were first displaced and living 
in someone else’s backyard. We moved 
into the church later.  August 1st is 

Sampethuruvar festival. We all decided to go back to Mandaitivu for it. 
Gunboats were constantly firing.  

On 25th they took my second and third sons when we were staying at 
PhilipNeri’s church and released both of them on the next day. My eldest 
son was following classes in Jaffna at that time. On the third day I thought 
I would make rice kanchi and I called out to my children to come and 
drink it when the army came and said that they are going to move in and 
told us to move three miles further away. So we moved. They came looking 
for my son and called him. I gave my three year old son to him to hold. 
Army yelled at him to put the baby down. My son kept turning behind and 
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crying “amma amma” while they took him away. (cries). I told him not to 
be scared and that I will speak to the Father.  

After this we stayed at the church and then went to Mandaitivu after a 
week come back and went again and again. We went through hell. We did 
not have decent food. We cry when we eat”.  

 

Alampin Robert (MT13) was 20 when he was taken away. On the same 
day of 25-08-90 when he was taken away his older brother.  Anton Asillas 
(MT30n) was shot dead by the military. His sister Albosamma whose 
husband was also shot dead a few months prior to this incident says, 

“When Robert was taken away his older brother Asillas has gone to our 
uncle’s house. When he was there, suddenly supersonic started bombing. 
My uncle’s family and my brother went and took refuge in a Pillaiyar 
temple. Supersonic started to bomb around the temple. So they ran into 
bunkers. Army suddenly appeared and rounded up everyone in the 
bunkers. They called away my uncle’s family. Next morning when we went 
to look at the bunker we saw my brother shot dead with his hands tied to 
the back.  

My husband had a shop in 1989. On April 14th some people came in a 
white van and took him away. IPKF was there at that time. People came 
and told us that his body was in front of St Sebastian church in 
Karaveddy. We went and brought his body. After my husband died it was 
these two brothers who took care of me and my four children. Now they 
are also gone” 

 

Wilfred Thevarasa (MT14) was 26 when he disappeared. His father is 
from Mandaitivu and his mother is from Mayiliddy, which is near the 
Palaly airport. The family lived in Mayiliddy. Thevarasa’s father 
Gnanaprakasam says,  

“My son was doing farming. One day in 1986 after returning from a visit 
to the doctor Thevarasa was taken by force in a motorcycle by the EPRLF 
and he was made to join in their group. They kept him until April 1990, 
that is until the Indian military (IPKF) left. Soon LTTE took him in on 
suspicion. After inquiries he was released in 19 days. But they did not 
bring him home immediately. They kept him in Jaffna for some more days. 
Then they released him. This was sometime in September 1990. 
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I had a successful business 
owning a lorry, bullock cart, land 
for rice cultivation and a coconut 
plantation (voice breaks). In 
August 1990 I had just bought a 
new lorry and I was coming back 
with a full load from Vavuniya. 
There was a long queue of 144 
vehicles waiting at the military 
checkpoint. I was 44th. But they 
let all the other vehicles go and 
made me stay. They damaged 
many of the vehicles in the queue 
including mine. They beat me. 
When they let me go I brought the 
lorry to Mayiliddy. I needed to 

repair my lorry. My house is on the other side of the road from the Palaly 
airport. I stayed there on 13,14 and 15th of August 1990. During this time 
helicopter bombed the area and next door to me 9 people were killed. I 
have a lot of land along the airport run way. Now I have none for my use. 
At least give me a house to live in. 

I went to Mandaitivu with my lorry. I left the lorry at a relative house. 
People in Mandaitivu have told me not to bring the lorry to Mandaitivu 
because once before when I went there with the lorry the army was 
shelling the place a lot more because the lorry was there. About 25 
gunboats were constantly shelling. So I left the lorry with my licence, 
insurance and everything and went to Mandaitivu.  

They were all at the PhilipNeri’s church. Army told us to cook and eat. I 
went to collect some firewood. Water in the rice pot has not even started 
to boil and I saw people screaming and running. We all went on our knees 
in the church and were crying. The army came and divided the men and 
women and then divided the men into age groups. They tied them together 
with ropes and took them away. They took my sons and sons-in-law too 
and then released them in three days.  Twenty-six people from the group 
that the army took away at first have not come back. Then we all displaced 
to Mankumban School. One morning army came and knocked our sleeping 
children on their head and told them to get up and took them away. 
Thevarasa was also taken away. 
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I have seen the army using my lorry for their purpose. I have a letter from 
Grama Sevaka saying that the army was using my lorry. I cannot find the 
lorry now. People said that if the military is using my lorry then I am 
entitled for compensation. I went to Kytes with the letter. But they refused 
to make an entry saying that the military is using it. They told me to say 
that my lorry is lost but I did not do that. 

I sent my other son to go fishing although he was not used to it. Life was 
hard so I had to send him. He died in the sea in an accident with another 
boat. 

When I go to bed at night I cannot bear it. My child asked for tea at 11.00 
pm and went to bed. At 5.30 am in the morning they came and took him 
away”. 

 

 

P Kanthalingam (MT15) was 24 years old 
when he was taken away. His family is from 
Vaddukkoddai. Kanthalingam and his father 
were living in Mandaitivu at that time. They 
were both working as toddy tappers. His 
parents died. His sister P Kala gave their 
information to NESOHR. 

 

 

 

 

S Aravinthan (MT16) was 17 years old when he was taken away. He was 
a student at Mandaitivu Mahavidhyalaym. 
His father Sivaguru says, 

“We were at the Mankumban School for one 
month. My wife met Douglas Devananda to 
ask for the release of Aravinthan. 
Devananda asked for a photo and we gave 
the only photo we had to him. 

When we returned to Mandaitivu our hosue 
was destroyed and all our belongings were 
gone. The roofing of our house was by the 
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army used to build their security posts. I recovered them and repaired the 
roof of my house. In 1991 we displaced to Jaffna and then to Mallavi in 
1995. One of our son was studying at Mallavi Mathyavidhyalaym. The 
school was bombed by the air force and several students died. After that 
my son refused to go to school”. 

 

R Suthaharan (MT17) was 20 years 
old when he was taken away. He had 
just completed the GCE OL. He was in 
Negombo doing business. He came to 
Mandaitivu to attend a wedding when 
he get caught in the military operation 
and was taken away. His family went 
to Colombo immediately to initiate 
inquiries about his son.  His mother 
Vasanthaladchumy says, 

“We have five children and Suthaharan 
is the third. When they took the 
children away mothers who cried and 
ran behind were hit on the head with 

the gun. Our house in Mandaitivu is burnt down.  

We filed a case about our son’s disappearance. There were seven sittings 
of the courts on his case. After the last hearing they told me that they 
would write to us about the next stage. By this time it was 1994 and there 
was the change of government. We never heard from the courts after that. 
His court case identification is Court208/Case37”. 
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T Sathanantharasa (MT18) was 19 when he was taken away. He was 
working as a van driver.  M Thavaseelan (MT26) is his cousin. He was 
24 when he was taken away. There are two boys and three girls in 
Thavaseelan’s family. The other boy in the family is in the Indian prison. 
Thavaseelan’s mother Satkunabaladevi says,  

“Thavaseelan was working in the Allaipiddy Aluminium factory. We were 
at the door of Vairavar (a Hindu idol in temple). The army came. They hit 
my son so hard his sarong fell down. My son was wearing a green shorts 
under his sarong. So the army said he was LTTE. The next day was 
Kodiyetram (first day of the festival season at temple). There was a lot of 
red paint on the ground. Every time there was shelling or bombing we 
were lying flat on the ground. So there was a lot a red paint on my son’s 
body and his shirt. People explained this to the army but they did not 
understand. My three girls and I ran behind crying. They shot over our 
head and yelled in English ordering us to go inside. All my three girls 
have no life (not married). If my son is here he will earn and give us 
money. Our Mandaitivu home is there. It is close to the army camp. I am 
scared to go there with the three girls because of the army. I sent my other 
son to India after the disappearance of Thavaseelan. My sister is in India. 
The Indian police arrested him at the Indian airport and put him in jail. 
My sister has gone to see him. Apparently if we pay a lot of money they 
will release him. Where can I go for so much money? I got three letters 
from my son in jail.” 
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Vijibalan (MT20) was 18 when he was taken away. He was studying at 
Mandaitivu Mahavidhyalayam school. His mother Santhanaludchumy 
says. 

“We have 6 children and he is the fourth boy. Two boys were studying in 
Jaffna at the time of the incident. Two boys and the girl were with us. 
Army arrested both boys. Vijibalan was taken to Mandaitivu and the other 
boy was kept at the Aluminium factory. Their father who can speak 
English and Singhalese went and explained to the army at the aluminium 
factory that our boy gets epilepsy and begged them to let him go. So they 
let him go. We never saw Vijibalan again. Vijibalan also would have 
thought that his father would somehow be able to get him released (voice 
breaks)”.  

 

Vipulananthar (MT22) was 30 and was 
working as a cashier in a shop in Jaffna. His 
sister Rathidevi says, 

“There were just the two of us in the family, 
my brother and myself. Our father died long 
before the incident. He looked just like this 
photot when they took him away. Amma went 
everywhere that people told her to go 
including ICRC. She died in 1995 following 
our displacement to Vanni. I have the ICRC 
book that they gave when amma registered 
the disappearance of my brother. I also have 

a letter from overseas written to amma. When the army came my brothers 
and a few others of his age ran to Allaipiddy and took refuge in the 
PhilipNeri’s church. Amma and I were at the Mandaitivu Pillaiyar temple. 
My cousins who were at the PhilipNeri church with my brother told us 
later that the army took my brother away”. 

 

S Ratman Jeyaseelan (MT24) studied to be a priest but he had to leave 
because he did not do well enough at the GCE OL test. He was 23 when 
he was taken away. His sister Pathimasini says, 

“Amma used to do everything to search for him. She is dead now. She 
filled every form that was given to her. We went to Madu after 1995. After 
that we were not able to continue with the search. When they took Rattu 
they divided the men into categories. They took many and released them. 
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They did not release 13 boys from Mandaitivu. They were all from one 
extended family. The army said they 
would release them every time we 
asked. We also believed what they 
said and waited in front of the army 
camps. People who came from 
Mandaitivu later all said that the 
children are all there. There are 
three children in our family. Our 
father died early. I am the eldest. My 
other brother is married and left. 
Our mother and Rattu were staying 
with us.” 

Brother-in-law continues, 

“I loaned money to Rattu to buy a van. Ratu was earning by hiring out the 
van. He will bring part of his earning to his sister to pay back the loan. My 
mother-in-law and I went and spoke to Douglas Devananda. We asked 
him to release Rattu since he is a boy who does not have a father. Douglas 
said “He is a good child and we will not do anything to him. We are 
keeping him only to transport water”. The water in Mandaitivu is not 
good quality. So the army was transporting water from Allaipiddy to 
Mandaitivu in the vans belonging to people that the army has taken over. 
Rattu’s van was one of them. The army took over all the vehicles as soon 
as they arrived. We did not know this then. 

We were in the church. They took almost 800 men. They took us 100 at a 
time and checked us and then released us. They kept 13 from Mandaitivu. 
Four or five of them were drivers. They said the number of our van (29 Sri 
1029) and asked for its owner. Rattu got up. They kept back 72 people and 
there were 13 from our place. His van is sandalwood colour. After that 
whenever I see the van at a distance I ran towards it. When I go there 
Douglas Devananda will be there. They will be transporting water. When 
Rattu’s mother is there and she begs for Rattu’s release. Douglas will say 
“Amma why do I need your boy. I will keep him until we capture the fort 
and then I will release him”. 

Fort was captured on a Wednesday by the Tigers. We went to the 
Aluminium factory. There was heavy fighting. They said to come 
tomorrow. When we went on Thursday there was no one. We looked for 
the boys but they were not there. One of the doors of our van was near the 
Aluminium factory. I think they removed the door to make it easy to carry 
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water. We did not go near it. One woman who went down was blown by 
landmine. 

They kept the old people in the temple in Mandaitivu and fed them. One 
old man named Singarayar who is now dead said that he saw Rattu 
carting water. About five or six people in reasonable health who went to 
this temple with old people were killed by the army.” 

Sister Pathimasini continues, 

“We were in Madu church till 1999. Army came to Madu then and asked 
us to leave. We were then living in the backyards of other people. In 2003 
we wanted to go back to Mandaitivu. They cancelled our refugee rations. 
UNHCR said that they would provide transport. We waited for one month 
but they did not give us transport. So we came on our own.” 

 

Kuhanantharasa (MT25) disappeared from Allaipiddy on 6 September 
1990 after being taken away by the army. 
He was aged 24 then. Mother carries all 
the documents about both her sons neatly 
as if it were her children. She is unable to 
talk about it and starts crying the moment 
she attempts. It was therefore difficult to 
get precise information from her. 
Satchithanantharasa (MT31n) her elder 
son was taken by the army in mid 1986 
during the incident when the army that 
arrived in boats killed 31 people. 
Suntharam says, 

“Military took Sachithananthan in 1986 
to Palaly. They beat him and broke his 

leg. They left him with another person in the forest. They crawled to 
Kondavil. People came and told us. His father went and brought him 
home. He remained an invalid for the rest of his life. He died in 1999 an 
invalid. Our home is in the high security zone. We are living in the 
backyard of my sister. 

I am carrying these things as if they are my children. (cries). I am a 
cursed one who has lost both my sons. We got letters from overseas.” 
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S Anpalakan (MT27) was 18 when he was 
taken away. His mother Lavaronsiyamma 
and his father together with two more 
parents of those disappeared from 
Mandaitivu met late President Premadasa in 
1995 when he came to Vavuniya. This was 
reported in the Tamil dailies. Premadasa has 
told them that he will inquire into their 
cases. Lavaronsiyamma’s son-in-law 
Thaveethu Benjamin (MT32n) was killed 
in the Kilali sea in October 1992. Benjamin 
was operating the boats that carried 
passengers across the sea during this period 
when the road route was closed. His co-

worker was arrested by the army and was kept in Palaly and released. 
Lavaronsiyamma says, 

“We found his body only after it was pushed to shore by the waves. We 
performed the last rites at the shore and LTTE helped us bury the bodies. 
His wife, my daughter and her two children are now living in refugee 
camp”. 

T Raveenthiran (MT28) was 21 years old 
when he disappeared. He was earning a living 
doing business. Her mother Rajeswari met the 
NESOHR inquiry team. She has three 
children. Her eldest son has lost the use of 
both legs after a polio attack. The other child 
is a girl. The army has burnt down their house 
in Mandaitivu. They are living in backyard of 
someone else’s house because the military is 
too close to their own land. 

 

 

S Lingeswaran (AP03) was 21 when he disappeared and he was farming. 
His brother Lingavasan says, 

“We are four boys and a girl in our family. They took three of us boys. Our 
youngest brother was too young. Kobbekaduwa was there and they 
rounded up and took us. My two elder brothers were taken to a different 
part of Mandaitivu. I managed to sneak into the group of older people who 
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were married. I was hiding in fear. I then 
went and sat next to amma. They called me 
and I went. We spent that night there. They 
brought food in the helicopter and gave us. 
We ate it and lied down to sleep. Everyone 
started telling stories about what they are 
going to do with us. One person said that 
they would chop us and put into sacks. 
Some people got scared and started to run. 
After that they hand cuffed us together. In 
the morning they gave us water. They beat 
us because a few people finished the water 
that was given for all. They called some of 
us to go to Mandaitivu. A few of us went in 

a tractor. There were about 50 bodies of LTTE people stacked up. They 
told us to bury the bodies. They told us to put them in the well. There was 
no sand to cover. We put a pile of cow dung that was there to cover it. 
They gave us food, noodles fruit and biscuits. We stayed there on the 
second night. On the third day morning our hands were all swollen 
because they tied us too tight. When we told the army they said that they 
would make another arrangement for us.  That night they locked us in a 
library.  

On the fourth day they broke the ration shop and took rice and other stuff 
and told us to cook and eat. Douglas Devananda came. He looked very 
young. He read the list and he released my second brother. One 
commander who was good to me inquired me and released me. My older 
brother was not released. Douglas said that they inquired everywhere and 
that they cannot find him. 

Later many bodies with their hands tied and eyes covered were taken from 
the well. People said that my brother’s body was there but we did not 
believe them.  We did go after 2 or 3 days when they were taking the 
bodies from the well. The smell was unbearable. Army was gone at that 
time. People from the campus came to take the bodies. There are still 
some well with bodies in them that have not been dug out. We cannot go 
there now. It is no man’s land.  

You are doing this after 15 years. We also have a unrealistic hope of 
finding our brother”. 

 



 31  

T Gnanenthiran (AP04) was 18 and  T Arulnesan (AP25) was 30 when 
they disappeared. The family could give NESOHR only the photo of 
Gnanenthiran. Sister of the two boys says, 

“They took both of them on 25-08-90 and 
then released Arul. We all went to 
Mankumban. Arul said he will go to Chaddi 
Chithirai Matha temple. Amma, acca and 
Arul went. Army chased amma and acca 
and took Arul away. We are seven boys and 
two girls. Three of the boys were married at 
that time and were not in Mandaitivu. Appa 
and amma went and stayed in front of the 
camp at Allaipiddy junction in the 
Aluminium factory. Army kept saying they 
would release them tomorrow. After waiting 
for a long time they will give us some rice 

and ask us to go. We were displaced without anything. So we will take the 
rice and come away (laughs). This went on for one month. After one 
month we came to Jaffna by sea through Araly in the dead of the night 
between 12 and 1.00 am. There were problems. At night army dragged 
three girls away and raped them. The girls were allowed to go after 6 
hours. We were scared so we left for Jaffna.  

Arulnesan stayed behind at his uncle’s house so that he will be at hand 
when Gnanenthiran is released because they were releasing people. He 
went to the camp everyday with the other parents. Arul was taken when he 
was on his way to the Chaddi Matha church. They have thrown his bicycle 
into the lane and took him away. We came back as soon as we heard that 
they have taken him too. We found his bicycle in the lane. Four days after 
they took Arulnesan the army left and went to Karainagar”. 

 

 

P Pathmarasa (AP06) was 20 when he was taken 
away. He was student at Allaipiddy Parasakthi 
school at that time. He is the eldest of three boys. 
His younger brothers were too small at that time. 
His 70 year old father Paramasamy contacted 
NESOHR. Father was sickly and had difficulty 
speaking. 
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Michael Sylvister (AP08) was 35 at the time of disappearance. He was 
working as a carpenter. His wife Annapuranam spoke to the inquiry team. 
Her brother Anthony Arokyarasa (AP09) was also taken away by the 
army. She says, 

“When army started chopping people in Mandaitivu people came 
screaming to Allaipiddy. There was not enough room in Philip Neri's 
church. Army told everyone to go to Mankumban.  As we were going army 
came and took them away. My husband said to them that he has three 
young children. Our children were 7,5, and 2. He cried while talking to 
them. Our children and I were there too. Army said that they will release 
him after getting him to do some work. They took him on 25-08-90 and 
released him and then took him away again on 27-08-90”. 

 

Yesuthasa (AP10) was 28 and was working as a builder (mason) when he 
was taken away. His 14 year old brother was also taken and later released. 
There are five boys and a girl in the family. Sister’s husband died in an 
accident and she has four children. Mother Chinamma says, 

“We registered where ever we were asked to do”. 
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K Piramatheeswaran (AP12) was 21 
years old and was farming when he was 
taken away. His sister Piramatheswari says, 

“My father went to the Anuradhapuram 
camp. He was shown video pictures of 
LTTE cadres who have died and was asked 
if his son was among them. He also went to 
Boosa, an infamous camp where Tamil 
detainees were kept and severely tortured, 
but he was not allowed in. He went to 
Welikade prison. Prison officers read the 
list of names of detainees in the prison but 
my brother’s name was not in it. My father 
tried to take court case but the officialdom 

dragged its feet was not helpful.  My father started to loose his mind due to 
the stress so we went and brought him back from Colombo. 

Father Chandrabose who was the parish priest for the Allaipiddy 
PhilipNeri’s church at the time did his best to stop the army taking the 
young men. The army also rounded up young women just the way they 
were rounding up the young men. Fr Chandrabose succeeded in 
preventing the army taking the girls.  

Parents later went to plead with the army to release the young men. 
Douglas Devananda and other EPDP men were there. Douglas read the 
list to the parents and said that they are with them and will be released. 

We were in Allaipiddy church. There could have been close 8000 people. 
There was only one well. We cannot go anywhere else to get water. There 
was just enough water from the well to wet everyone’s tongue and no 
more. Then it started to rain very heavily. People tried to crowd into the 
small church. First all those who were lying down were asked to sit up. 
Then everyone was asked to stand up. Many people went outside into the 
rain. When rain stopped, people some how managed to start a fire to cook 
something. As soon as there was smoke army started firing from the 
distance. So the fire was put out immediately”.  
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K Balasingam (AP13) was 34 years old and was farming when he was 
taken away. He has three sisters. One sister’s husband had left her and 
Balasingam took care of the sister and her children. She is Rasamma and 
she is the one who contacted NESOHR. After he disappeared the family 
was displaced several times. When they were in Vanni another sister who 
has become very sickly died. Her children are also now with Rasamma. 
She says, 

“We got hell of a lot of pieces of paper. We signed all of them and sent 
them away”.  

 

A Jeyaseelan (AP14) was 23 years 
old and was working as a builder 
(mason) when he was taken away. 
His mother Chinnamalar says, 

“We have five children, three girls 
and two boys. At that time both boys 
and a girl were living with us. Other 
two girls have married and gone. We 
were having money trouble. So I sent 
my younger son to Navaly to my 
older daughter to get her jewels and 
pawn it and get some money. He did 
not return for four days. My older 
son asked me for bus money to go 
and see what has happened. I did not 

have money to give him. If I had given the money and sent him he would 
still be with us (cries). He was carrying one of his sister’s children when 
army came. But they ordered to give the child and come with them. When 
we went behind them they threatened us with knife. We were frightened 
and we came back crying. They tied all our children together and took 
them away. They kept saying that they would release them when we go to 
ask. They will give us some rice”. 
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Nobert Ramesh (AP17) was 19 
and he was studying at Velanai 
Central College when they took 
him away. He is the only son in the 
family of five children. His mother 
Puthenamma says, 

“They took the father too. That was 
the last time we saw our son. We 
go and wait at the Allaipiddy 
junction everyday. We spoke to 
Kobbekaduwa too. He told us not 
to worry and that he will release 
them after inquiry. We went again 

and again. Finally on September 28th they suddenly left. Children were 
also gone. There were various stories like they took some of the children 
in a ship. We went everywhere crying.  

They released my husband on the second day. He is fluent in English and 
Singhalese. Our son would have thought his father will be able to get him 
out. (cries). What can he do? He was kept in the Aluminium factory and 
our son was kept in Mandaitivu. Children who were released from 
Mandaitivu said that our son asked us not to cry and that he will come 
back. He asked us to send him out of the country. We told him to finish his 
studies because he is a clever boy”. 

 

S Selvanathan (AP18) was 21 years old 
and he was working as an electrician. He 
is the eldest of 8 children and the family 
depended on his earnings according to his 
father Selvanayagam’s affidavit. His sister 
Selvaranee contacted NESOHR. She says, 

“Four people from our family were taken 
in. Others were later released. Men 
carried children to give the impression 
that they were married to avoid being 
taken. Some of my brothers hid in the rice 
fields. After release Selvanathan went 
back to check on his older sister who was 
living alone and also to get his bicycle. He 
was returning with the bicycle on his shoulders. He did not want to ride it 
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out of fear. He was just at the entrance to the Mankumban school when he 
was taken in”. 

 

S Sivaruban (AP19) was 17 and was 
studying at school when he was taken in. 
He is one of five children of three boys and 
two girls. His mother Thangaludchumi 
says, 

“My eldest son died of asthma in 1985. 
LTTE arrested my second son in 1985 and 
released him after one year. Indian army 
arrested him and released him in six 
months. He was later killed during the fight 
between LTTE and IPKF. IPKF informed 
us about his death. We were allowed to go 
and see the body but they would not give 
the body to us. So we did the last rites for 

him. His body was taken to Jaffna hospital. There was a post mortem and 
coroner’s inquiry and a death certificate given saying he died of gunshots.  

Army said they will release Sivaruban in 24 hours but they never did. 
People said they saw him being put into a helicopter. My daughters are 
married now. I cannot expect them to care for me. There is no one to look 
after me. (cries). I have only one photo. I kept it carefully through all the 
fighting and displacement”.  

 

S Ranjithkumar (AP20) was only 15 and 
was studying at Jaffna Central College 
when he was taken away. He is one of  
twins. They took his twin brother as well 
but released him because he was much 
smaller than Ranjith. 
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K Rasasekaram (AP21) was 19 years old 
when he was taken away. He is the eldest 
in the family of 6 children. Father 
Rasasekaram says, 

“They took my younger son as well and 
released him on the fourth day. I asked 
Douglas when we were standing at the 
Allaipiddy junction. I told him that if he 
needs people for help I will come and to 
let my son go. They were giving welfare on 
the road. About 15 or 20 days after our 
children were taken he said that they are 
all there. We heard that they were taken to 
Manalaru”. 

 

 

Pathinathar Dias (AP22) was 17 years 
old when he was taken away. His brother 
Pathinathar  Senyute (A35n) was 26 
when he disappeared from Jaffna town. 
Their brother Julian says, 

“I went to Saudi Arabia 1986. I wrote to 
my home in Allaipiddy in 1990. There was 
no reply. My mother, younger brother and 
sister were living in Allaipiddy at that 
time. My older brother had married and 
was working in the Jaffna post office.  

My older brother’s wife met someone who 
was working with me in Saudi Arabia by accident in Trincomalee and got 
my phone number. She rang me and told me about what has happened. 

When my older brother was returning from work in May 1990 the army 
took him in. My younger brother was taken in with others in Allaipiddy in 
August 1990. My home in Allaipiddy is all destroyed. I came back from 
Saudi Arabia in 2003. People told me that they saw my younger brother 
being taken in a helicopter. 

I always have good dreams about my younger brother, therefore he is still 
alive”. 
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Y Edward (AP26) was 26, and married with 
two children aged 4 and 6 when he was taken 
away. His wife Uthayakumari says, 

“I am from Urumpirai. My husband’s parents 
are from Mandaitivu. He visits them regularly 
and he also goes there to do fishing. He went 
there to look up his parents when he was taken 
away with several others. He was released in 

seven or eight days. He got back to Urumpirai. His younger brother aged 
10 also came with him. Army was shelling heavily from Palaly, which was 
not far from our home. Younger brother started to cry for his mother. So 
my husband took him and our elder daughter to Mandaitivu. His parents 
were in Mankumban school at that time. When he went there army was 
there. They took our daughter from his hands and took him away. When I 
heard the news I came. Everyone was hopeful that army will release all of 
them. I waited and within days army left. After a while I came back. 

Life was very hard. I went to Lebanon in 1995 as a housemaid to earn 
money. I left my children with my aunt. But I got very sick there and I was 
sent back in three months. I stayed in Colombo for about a year. It is 
difficult to live in Colombo. I went and stayed in a refugee camp in 
Vavuniya for three years. My children were with me. Then everyone 
started to go back to their own home. I also came to Jaffna. Now they 
don’t give us any welfare and life is really hard. We do not cook everyday 
because of the hardship.  

I vomit blood when I get stressed. In 1987 IPKF hit me in the chest with 
the but of the gun. I was pregnant at that time. I was trying to stop them 
from hitting my brother who cannot speak very well. When I tried to stop 
them they hit me”. 

 

Thaveethu Selvaratnam (AP27) aged 29 and his brother Thaveethu 
Arokyanathan (AP28) were taken from Mankumban school. 
Selvaratnam’s wife Marianirmala who contacted NESOHR says, 

“My husband and his younger brother were taken. I was pregnant at that 
time. I fainted. I learnt about everything later when people told me about 
it. We go there to see the army regularly. EPDP people there said that 
there is nothing to fear. When the Fort was captured the commander 
apparently ordered the release of all of them”.  
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Madutheen Antonit (AP29) was 19 when he 
was taken away. Antonit was earning a living 
fishing. His sister Marymerilyn met NESOHR. 
She is a widow with a seven year old child. 

 

 

 

 

 

 

George Sylvister (AP34+) was 20 when he 
was taken away. He was a fisherman. Their 
father S Thiruchelvam (AP36n) died in1991 
when army shot him while he and his wife were 
walking through the sea trying to go from 
Koutharimunai to Jaffna. His son Edman says, 

“Sylvister broke his leg in an accident and had 
just recovered when they took him. Sylvister 
was taken first on 25-08-90 with the others. He 
had a stab wound on his head when he came 
back after a few days later. He said the army 
stabbed him on the head because he did not 

walk fast. They took him again on 23 –09-90.   

My father was also killed by the army. Army came on helicopter and shot 
at people. There was constant shooting and no one could go to check 
about appa  lying on the shore. We later searched for him but couldn’t 
find his body. When people found the body buried in the shore one year 
later they informed us. We were living in Navaly by then. We were able to 
identify him by his chain and his clothes”. 
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S Indrakumar 
(MK04) was 20
 when he was 
taken together 
with his brother 
S Vijayakumar 
(MK05) who 
was 19. Both 
brothers were 
farming. Both 
brothers were 
taken on 25-08-
90 and later 
released. They 

were again taken on 23-09-90. In the affidavit of their father he says that 
when he later pleaded with the army to release them the army promised to 
do so when they leave Mandaitivu. The brothers’ younger brother 
Uthayakumar met the NESOHR team. 

 

T Suntharalingam (MK06) was 24 when he was taken away with his 
brother Thanabalasingam who gave evidence to NESOHR. Their younger 
brother T Rathakrishnan (MK12n) was shot dead by the army on the 
same day. Thanabalasingam says, 

“We informed everywhere and there is no result. They released me 
because I was married. My old mother, a younger brother and sister live 
with me. My younger brother was shot and killed on the same day we were 
all taken away the first time. We were not there when amma collected the 
body and had the funeral. He was studying at Allaipiddy Parasakthi 
School. I do not know how many others were killed like this.  

They took us from Allaipiddy to Mandaitivu. They tied some of us together. 
I was released later because I was married with children. They said the 
boys are being kept to do work and not to worry”. 
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S Jeyakumar (MK07) was 25 when he 
was taken away and was a fisherman. 
His brother  S Uthayakuar (MK13n) 
was also taken and later released with a 
serious stab wound on his head. His 
sister Vimaladevi says, 

“They took all my four brothers. We ran 
behind them screaming. They told us not 
to cry and that they will release them. 
My older brother was hit with shoes. 
They tied their hands with rope when 
they took them. They released three of 
my brothers later. Our brother 
Uthayakumar was released with a stab 

wound (cries). He is married and suffers from mental disease because of 
the stabbing in his head. We took him to Tellipalai hospital for mental 
illness.  

Our missing brother Jeyakumar is a good worker. He earned well. He 
helped with my marriage. The house where they lived is given to me as 
dowry but I do not like going there (cries more). Our parents have both 
died. My parents will keep his picture and cry together. 

Douglas came. We begged and cried to him. He told us “Amma your boys 
are not with the army. We are keeping them. We will let them go soon”. 
His men then gave rice and other dry rations to us at the junction. We told 
them that we do not want anything and to just give us our children back. 
To this he consoled us by saying, “Amma did I not say that they are with 
me. Why are you still asking? I will relax when I give them back to you. I 
will give them before the 24th of next month”.  We were confident that our 
boys will be released. So we took the rations and went back. This 
happened two or three times. 

Army was in the Fort. We heard that when those army came they killed all 
our boys.  Once we asked Douglas at the junction about this and he said, 
“Amma I took the responsibility. They will not do anything to them. Do 
not worry”. When we went later within one month the army has gone to 
Karainagar. Three or four boys were released. These boys said that they 
saw my brother being put in a helicopter”.  

We went everywhere, here and there and everywhere. We are tired”.  
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15. M-A-M families affected in other circumstances 

The following people from the M-A-M villages disappeared in different 
circumstances. The names of the first three young men below were already 
in the original AGA list and their parents met with the NESOHR inquiry 
team. Therefore we have included it here.  

The families of the other young men whose cases are described below also 
came and met our inquiry team and we have therefore included them 
below. 

 

Charles Anthony Annathas (MT12) and 
the case of the two brothers below though 
entered in the original list did not disappear 
under the circumstances that are common to 
the remaining disappearances listed. His 
mother Edlizamma speaks, 

“Anton was aged 27 when he disappeared. 
His occupation was fishing. He said in 
October 1990 that his friends are going to 
India and he too wants to go. So I sent him 
to India. Then on the 16th of November I 
heard that the Navy captured him while he 
was trying to return from India because he 

did not like staying in India. We went to Karainagar Navy camp and 
inquired in January 1991. They said that they did capture some boys and 
that they will be released. But they refused to let us see them. In the mean 
time my husband became very ill and we went to Colombo for treatment. 
Two other boys were returning with him from India. One of the boys came 
back and we inquired about Anton from him. He said that he was also 
captured and was in Anuradhapura jail. He said Anton was also in the 
same boat and that he will be all right. This boy’s name is Kasipillai 
Suthaharan. He said that Red Cross got him out with the efforts of his 
mother. We have checked Kaluthura prison but we did not find Anton”. 
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V Anton Arulthas 
(AP31-) was 26 and 
his brother 
V Donbosco (32-) 
was 19 when they 
disappeared. Their 
father Vencheslas 
says, 

“My sons went with 
their female cousin 
from Trincomalee to 
worship at the 

Kochchikadai St Anthoy’s temple in Colombo on May 13 1990. They were 
to return home to Allaipiddy on May 26th but they did not. I went to 
Trincomalee to the cousin’s house on May 27th. This cousin and the two 
brothers were taken in at Nochchikadu. The cousin was released one 
month later. The two brothers are missing. All my efforts are to no avail”. 

 

Nicholas Dias Edwin (AP37n) was 17 years old and was a student when 
he was taken away. He is originally from Allaipiddy. His family moved to 
Jaffna during 1990 to escape the problems. He went to Mampalam 
junction in Ariayalai on 17th of August 1996 to repair his bicycle. 
According to his father’s affidavit he was last seen by the bicycle repair 
shop owner and many persons were arrested on that day by the army 
between Mampalam junction and Mulli junction on the Kandy road. The 
family later moved to Trincomalee and therefore did not receive letters 
sent by the commissions of inquiry. 

 

Michael Stanis (AP38n) disappeared while 
travelling in the sea with three others. Two of 
the four are missing. Mother Adaikalam says, 

“We were displaced in Palai. My husband said 
that he will not move out of Palai because he 
was tired of being always displaced. We were 
15-20 displaced families staying there. Our son 
was married and was in Vanni. He came to see 
us and found that we were doing all right in 
Palai. He said he will go back and bring his 
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wife, her sister and her husband. This sister’s husband was also with my 
son and he is the other person who disappeared in the sea with my son. 
One of the person who came back said that they jumped into the sea and 
swam when the Navy boat started chasing their boat”.  

 

Pakianathan Varothayarasa (AP39n) 
was 18 years old when he disappeared and 
he is from Allaipiddy. He was in sea 
fishing with three others. When they saw 
the Navy they all jumped into the sea. 
They have done this many times 
previously to escape from Navy. The 
other two men came back but 
Varothayarasa did not. 
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16. Affidavit of a Priest  

Fr Chandrabose who was the priest of Allaipiddy PhilipNeri church at the 
time of the incident writes after 15 years, 
 
1. On 25-08-1990 Sri Lankan militray started its “Operation Fort”activity 

from Urkavathirai. 

2.  On 24-08-1990 people from Mandaitivu and Allaipiddy took refuge at 
the PhilipNeri church in Allaipiddy. 

3. On 25-08-1990 Sri Lankan military came to this church and took 700 
people (I think between the ages of 14-40) and went forward to 
Mandaitivu. 

4. On 26-08-1990 and on the day after that the military released most of 
the people they took. About 70 were not released. Nothing is known 
about their fate. 

5. I can recollect handing over the list of the 70 names to HUDEC. 

6. Military told the men they took to cook food on the night of 25-08-
1990 and brought some food to the church. This food was given to a 
few of the people. 

7. On 26-08-1990 the military commander asked us to go two kilometres 
away from Allaipiddy. We went to the Mankumban School. 

8. We lived there without food, milk food for babies and medicines. We 
were also cut off from the rest of the world. 

9. I learnt that some people who stayed at their home without taking 
refuge at the Allaipiddy church were killed. However, I cannot 
remember the names. One person was beaten to death in Mandaitivu. 
A few who were at the Mandaitivu church were killed inside the 
church. I learnt that those who stayed at homes because they were 
unable to come with us were severely attacked. I learnt that the 
military was extremely cruel. 

10. Parents of the young men who have not been released are in the dark 
about the fate of the young men. 

 
Signed 
Fr Chandrabose 
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17. Statement by a community leader 

A retired civil servant living in Mandaitivu at that time spoke to us in 
detail about the circumstances surrounding the incident. He is from 
Mandaitivu and was living there in 1990 following his retirement. He was 
active in the community and he has held responsible positions. He says, 

“It was 5.00 am on August 22nd. About 50 Naval gunboats encircled 
Mandaitivu and Allaipiddy and were firing at us constatly. People half 
asleep did not know what to do. Some ran to their bunkers. Our bunker 
that could hold only 10 people was cramped with 50. Babies could not 
breath. I took my family and went to Allaipiddy. In Allaipiddy we did not 
have any food. A friend gave us a little bit of rice and we made kanchi and 
drank it. On 23rd notices were dropped ordering people not to stay in their 
homes and to go to churches and temples. My family went to the Allaipiddi 
church. There was no room inside and we stayed outside. We felt that 
Allaipiddy is not a safe place because there were other armed groups 
there that were working with the Sri Lankan forces.  

On 23rd midnight we walked through sea up to our hips and went back to 
Mandaitivu and went to the Pillaiyar temple. In Allaipiddy the army had 
taken many people of my age. Some of the people taken were, Mankumban 
school principal, Saravabavan, Ponnambalam Saravanabavan and 
Ponnambalam Nadarasa. They were taken to the Aluminium factory. 
There Army chief late Kobbekaduwa spoke to them. Kobbekadiwa has told 
them that only they will know areas clear of landmines and therefore they 
are going to walk them in front and the army is going to follow them. So 
the army followed the civilinas from the Allaipiddy Aluminium factory to 
Mandaitivu. As they walked to sea the army sat on the shoulders of 60 
years old civilians to keep their boots dry.  

The army arrived at the Mankumban Pillaiyar temple. First came the 
Sinha regiment. It was so crowded in the temple there was no room to 
walk. Army stepped on people with their boots to get inside the temple. 
Once there they pointed at young men. Immediately the person must stand 
up and his family will start howling and crying because they feared that 
they will not see their father, husband, son or brother again. After the 
Sinha regiment left the Kajabahu regiment came and did the same. Then 
came the EPDP-Mandaiyan group. They all took young men and no one 
knows what has happened to those young men. The leader of the last 
regiment that came said that their regiment is going to leave and to be 
safe we must get up at 5.00 am and without going anywhere we must walk 
straight to Allaipiddy. We felt that this leader has a soft heart so we 
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decided to take his advice and all 7000 of us walked to Allaipiddy on the 
early morning of the 27th. As we walked we had to pass through an open 
space. About 500 army men were hiding and they stopped us. We thought 
that is the end. But some EPRLF men there told the army commander that 
there are some black tigers among us. This probably saved us. I think they 
were planning to take us to the Dutch Fort as human shields but due to the 
fear of black tigers they allowed us to walk. As we walked they hit us with 
thorny sticks. We arrived in Mankumban at the Chartti temple. There we 
saw three dead bodies rotting.” 

 
18. Thalaiyaddi 

“Thalaiyaddi” is the Tamil phrase used by Tamil people to 
refer to those whom the army used from the Tamil 
paramilitaries working with the army. They will come with 
their face covered with a bag with just holes for the eyes. They 
are used to pick out LTTE suspects from young Tamil men 
who would be paraded in front of them. Their mode of 
identification is by a nod of the covered head, thus the name 
“Thalayaddi” 

Some families spoke about three young men who were kept by the army 
for the entire 37 days the army was in the M-A-M villages and then 
released them just before the army withdrew from the area. These three 
young men apparently were in good terms with the army commander and 
thus were released on the last day before the army left. NESOHR is unable 
to make contact with these three young men and it is very possible that 
they have gone overseas. Families retold the following as told to them by 
these three young men who were released. 

“EPDP men were the “Thalaiyaddi”. Those who were taken away from 
the Philipneri Church were paraded before them. They identified six 
young men in the parade. My brother was one of them. After the 
Thalaiyaddi identification apparently they beat those identified. After a 
while it became quiet. Three bodies were taken from a toilet pit near the 
Thalaydaddi parade. There were also half burnt bodies around this area”. 

“The army escaped from the Fort when the Fort fell in the hands of the 
LTTE and they came to Mandaitivu. When they came they started severely 
beating the detainees. Some of them were so badly beaten that they were 
unable to walk. The army commander locked the three young men, who 
were later released, in a classroom of the school where they were kept and 
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wrote a note on the door barring anyone from beating them. These three 
young men kept safely inside the classroom were able to observe what 
went on. The army fed all the detainees and then took three or four at a 
time in a bulldozer. About four or five such bulldozer trips were made. In 
the last trip they took the detainees who were unable to walk because they 
were so badly beaten. They crawled to the bulldozer”. 

“I think those young men who were taken in the bulldozer were taken to 
the wells behind the Mandaitivu school and they were thrown into the 
wells. We told Dr Natchinarkiniyar who was the Red Cross president at 
that time. He brought some people from the Jaffna University and dug up 
these wells. There are still bodies in those wells. It is in the high security 
zone now and we cannot go there. These wells are behind the Mandaitivu 
school. When the bodies were taken from the wells behind the Mandaitivu 
school most of the families thought they were bodies of the LTTE cadres 
and therefore did not make serious efforts to see if the bodies of their 
loved ones were among them”. 

“The army left the M-A-M villages in November 1990. There are six wells 
that were covered. But it was rainy season and we could not dig out the 
wells immediately after the army left. We started the excavation in 
January 1991. Two wells were dug out. One well had bodies of LTTE 
members. There were 43 bodies in this well and 41 were those of LTTE 
members. One was never identified. The other was that of an EPDP 
member who must have been accidentally shot by the army and thrown 
into this well. Another well was dug up and 70 bodies of civilians were 
recovered. The bodies were in standing position and squatting position 
and most of the bodies did not have bullet wounds. This means that they 
were buried alive. There are another six wells that remain covered. Army 
returned to Mandaitivu so we could not dig the other wells”.   

NESOHR unsuccessfully made some effort to trace the skeletons 
recovered and the forensic reports. It appears that they have all been lost 
due to multiple displacements in the midst of war. 

 

19. Others identified by the M-A-M Villagers 

M-A-M villagers and community leaders who met the NESOHR inquiry 
team spoke about other atrocities by the military. They mentioned more 
names of people who were killed and who have disappeared. Since we did 
not meet the families of those named we have not included them in the 
base list. We are including these names here as a record. The first two 
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names below were also in the Amnesty International report that listed five 
people who have disappeared in this incident. 

1. Thirunavukkarasu Ravikumar whose name is one of the five 
names reported in the AI report (section 8) was a graduate and his 
family has now gone overseas.  

2. Ramasamy Ravichandran is also in the AI report. 

3. Subramanium Sivapalan who is different from the Sivapalan 
listed in the base list has also disappeared. His brother probably 
lives in Jaffna. 

4. Thevarasa Varathalingam was from Allaipiddi and was 27 when 
he was taken away from the Chaddi Matha temple. He was never 
seen again. His family has gone overseas.  

5. The son-in-law of Grama Sevaka Navaratnarasa is Sivakuru 
Ehamparam. He had a poultry farm of 500 chickens in 
Mandaitivu. The army burnt all of the chickens alive. Himself, his 
wife, Sithampararani, two of their daughters, and wife’s sister 
Ramani Navaratnarasa had all taken refuge in their bunker. 
Three of them died on the spot. Ehamparam and one daughter 
survived with injuries. The father took the daughter and went to 
see his father-in-law Navaratnarasa. He then came back to his 
home with his injured daughter. He gave poison to his daughter 
and drank it himself. They both died.  

6. Another man Manium of Mankumban was also shot dead in a 
bunker. 

7. One young man Kumar was taken away by the army in 1986 and 
he never returned. He is one of two sons to his mother. During the 
incident in 1990 her other son, known as Master, was taken away. 
Seeing this the distraught mother believing her only remaining son 
will also never come back jumped into the well and committed 
suicide. However, her second son did come back and it is possible 
to trace his whereabouts. 

8. Vallipuram Shanmuganathan of Allaipiddy was asked by the 
army to bring down some king coconuts for them to drink, which 
he did. Once the all of the army men had a drink, he was shot dead. 
Thirunavukkarasu Radhakrishnan (MK12n), who is in the base 
list as an affected relative of a missing person and also mentioned 
in section 14 giving case details, was also killed in a similar 
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circumstance. He was walking with his grandmother towards the 
Chaddi Matha Church when the army came. They asked 
Radhakrishnan to draw water from the well to drink. Once he had 
drawn the water he was shot dead.   

9. Kandiah Visuvalingam of Mandaitivu was lying down in his 
home and he had poor hearing. The army picked up the “ammi” (a 
very heavy stone used in the kitchen for grinding) and dropped it 
on his head.  

10. Rasalingam’s son was killed by beating with a heavy object 

11. Sornalingam’s son was also killed in similar manner by the army. 

12. Arampu Thurairasa of Mankumban was shot dead by the army 
that came over land. Sathasivam of Mankumban was killed and 
left covered with coconut leaves.  Somasundaram of Allaipiddy 
was shot dead from a helicopter. 

13. The son of Indrajith of Mankumban owned a jewel shop. EPDP 
members went and asked him for money in the past and he refused 
to pay. To avenge him, EPDP men shot him dead in his Allaipiddy 
home. 

14. Mrs Sivaswappillai died while running towards the bunker to 
avoid the constant firing of the naval gun boats. 

 

20. Young male workers in the M-A-M villages 

Given that the M-A-M villages were very prosperous at the time of the 
incident many young men from other parts of the country were there for 
employment. These men have come from other parts of Northeast and also 
from the Indian estate worker community in upcountry. Most of them 
were living with their employer’s family and were away from their own 
family. People of M-A-M villages were able to recall some names. One 
community leader estimated that nearly 50 young men in this category 
have disappeared. 

The families of these young men were invariably poor. The complete 
disruption of civil life before and after this incident for several years 
would have made it impossible for the families of these young men to 
attempt tracing their sons. In many cases, it is fair to speculate that the 
families would not have even learnt about what has happened to their sons 
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for several years. Because of this even establishing the identity of these 
young men is very difficult. 

Will it ever be possible to find closure for the pain of disappearance that 
the families of these young men have endured? This is a concrete example 
of how civil rights has no meaning in the absence of economic rights.  

 

21. Conclusion 

The innumerable inquiries by many different groups as we have described 
above have created a sense of exhaustion in the families. NESOHR 
observed a consistency in the dismissive comments by the families about 
these inquiries. What most families want is a clear, definitive, and honest 
answers and the authorities are not forthcoming. 

There are two striking aspects to the narratives of the affected families. 
Listening to their narratives, some of which is reproduced in the previous 
sections, is an eye opener about what occupying armies do under 
conditions of war. While the inquiry was about the disappearance of about 
70 young men from M-A-M villages, families also told us stories of rape 
as told by Gnanenthiran’s (AP04) family, mass killing as told by 
Kuhananthrasa’s (MT25) family, fishermen’s fear of the sight of Navy due 
to frequent attacks in the sea as told by Varothayarasa’s (AP39n) family, 
multiple displacement as told by all the families, and loss of property to 
the military as told by many families.  

It seems the utter exhaustion of facing the terror of military creates the 
shocking implicit acceptance in the people who have come to speak of the 
worst conduct of the armies as a natural behaviour without the outrage one 
expects from people. It is this condition of the people, the removal of their 
dignity that is worse than the atrocity itself.  

NESOHR has discussed human rights with many international human 
rights organizations. Not one of these organizations considers this 
condition of entire villages a matter for their concern. This is very curious 
indeed. Before delving into this curiosity another related matter must be 
addressed. Why do these stories and perhaps many other similar ones 
remain untold, if not by the international bodies then at least by local 
groups?  

Several prerequisites had to be satisfied before NESOHR, a local group, 
was able to take up this inquiry and produce this report. Firstly, it needed 
to be situated in proximity to the location of the incident. Any local group 
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situated within the locality is by default subjected to the same terror as the 
rest of the population. Therefore it is near impossible for local groups to 
take a study such as this while the army continues with its terror. Secondly 
certain degree of education is needed, especially English language 
proficiency, to produce such a report. Most local people with such level of 
education always are better positioned to run away from such terror 
situations. There is also one more compelling reason that NESOHR 
constantly came across that would have prevented the documentation of 
such cruel human rights violations. That is the fear of people to tell what 
they saw about atrocities. 
This explains why local groups have not told these stories until some 
stability returned to the region. 

Going back to the conduct of international bodies, ICRC and AI are the 
two groups that have had the knowledge of the incident.  What did these 
two organizations do with the information? Two sections above describe 
the actions taken by these two groups. Could they have done more to 
highlight the full story in their reports? There is no doubt that they could 
have done more. The question then is why they did not.  

Reports against a state who is the host of the groups are a lot harder to 
write than reports against non-state groups. This is the most common 
explanation given by the international groups. Does this fully explain their 
failure? There are many other powerful economic, political and 
ideological forces that restrain the international groups from producing 
full and honest reports about such incidents. The end result is that a vast 
number of such atrocities go unnoticed, while in contrast violations by 
non-state groups are brought under the limelight.  
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Appendix I 

 
Comparison of the votes gained by the main Tamil political party of that 
time and EPDP in the Northeast electorates in the General elections of 
2001 and 2004. 
 
 

Source: www.slelections.gov.lk 
 

 

 

 Jaffna Trinco Vanni Batticaloa 
TAMIL UNITED 
LIBERATION FRONT 
(2001) 

54.8% 34.8% 44.4% 48.2% 

EELAM PEOPLES 
DEMOCRATIC 
PARTY(2001) 

 30.6%    1%   3.6% 2.3% 

ILLANKAI TAMIL 
ARASU KACHCHI 
(2004) 

90.6% 37.7% 64.7% 66.7% 

EELAM PEOPLES 
DEMOCRATIC PARTY 
(2004) 

  6.5%    0%   0.8% 1.1% 
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